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ZE ZWIĄZKU ZAWODOWEGO.

Z ZARZĄDU GŁÓWNEGO.
W  miesiącach lipcu i sierpniu, czasie urlopów, 

nastąpił zastój w działalności wszystkich niemal od
działów, wpływów była ilość nieznaczna, toteż i zadanie 
Zarządu Gł. ograniczyło się do załatwiania spraw naj
pilniejszych i bieżących. I tak: Zarząd Gł. interwenio
wał przy przeprowadzeniu podwyżki płac w oddziale 
warszawskim, wiceprezes Kowalski i sekretarz Popław
ski brali udział w konferencji odbytej w Minister
stwie Pracy. Dla zażegnania strejku, doprowadzenia 
do porozumienia i zawarcia umowy w Łodzi wydele
gował Zarz. Gł. kol. Popławskiego, który misję swoją 
spełnił w sposób bardzo zadowalający (p. sprawozdanie 
Oddziału łódzkiego). Po podpisaniu umowy zajął się 
delegat Zarz. Gł. skonsolidowaniem Oddziału łódzkiego, 
który od 1/1 roku rozbity, nie mogąc doprowadzić do 
załagodzenia wewnętrznych niepoiozumień, nie wyka
zywał dodatniej działalności. Kol. Popławski zdołał 
skupić koło nowego zarządu oddziału wszystkich jego 
członków, którzy z dawną energją i zainteresowaniem 
przystąpili do pracy organizacyjnej. W  krótkim też cza
sie wyrównał oddział łódzki znaczną część wkładek, 
zaległych Zarządowi Głównemu.

Wobec ponowionego przez Oddział warszawski 
wniosku o przystąpienie Związku do Centralnej Komisji 
Związków Zawodowych, postanowił Zarząd Gł. przy
stąpić do wykonania uchwały zjazdu delegatów ze sty
cznia b. r. i zarządzić w tej kwestji głosowanie odzia
ło w. W  tym celu wezwał zarządy oddziałów do prze
prowadzenia najpóźniej do 15 września nowej rejestracji 
członków; od ilości zarejestrowanych członków, opła
cających na Zarząd Gł. wkładki, zależy ilość głosów 
każdego oddziału. Wniosek ma być poddany pod 
dyskusję walnych zebrań, uchwały przesłane do Zarz. 
Głównego.

Z powodu niewypłacalności niektórych oddziałów, 
Zarząd Gł. znalazł się w tak trudnem położeniu finan- 
sowem, że nie mógł za czerwiec i lipiec wypłacić pensji 
sekretarzowi. Ponieważ ustawicznie ponawiany apel do 
oddziałów nie odnosi często skutku i Zarząd nie może 
podołać ciążącym na nim zobowiązaniom, widział się 
zmuszonym wypowiedzieć w dn. ^ lip c a  p o s a d ę  se
k r e t a r z o w i  na dz i eń  15 p a ź d z i e r n i k a  (na 
wniosek sekretarza). Przez przeciąg tych 3 miesięcy za
trzymano sekretarjat w zredukowanej ilości godzin urzę

dowych i przy zredukowanej do połowy płacy sekretarza- 
W  międzyczasie rozesłał Zarz. Gł. do oddziałów kwestjo- 
narjusz celem zadecydowania przez nie, czy po 15 paźdz. 
sekretarjat płatny ma być utrzymany całkowicie, poło
wicznie, czy zniesiony zupełnie. Odpowiedź na wszyst
kie omawiane kwestje: rejestracja członków, zobowią
zanie opłacania mies. wkładki od każdego członka na 
rzecz Zarz. Gł. i utrzymanie gen. sekretarjatu ma być 
nadesłana najpóźniej do 15 września. Oddziały, które 
do tego terminu nie złożą obowiązującego oświadczenia, 
będą z natury rzeczy uznane za nieistniejące.

Z powodu rzekomego przystąpienia pracowników 
aptek kas chorych w Zagłębiu Dąbr. do P. P. T. F. 
wysłał Zarz. Gł. w dniu 6 września do tamtejszego wy
działu aptecznego kasy chorych nast. pismo :

„W  ostatnim zeszycie »Wiadomości Farmaceuty
cznych“ jest wzmianka o przystąpieniu kolegów pra
cowników aptek kasy chorych do P. P. T. F., które ze 
swej strony odsyła wyżej wspomnianych pracowników 
do oddziału swego w Częstochowie.

Obowiązkiem Zarządu Głównego Zw. Zaw. Farm. 
Pracowników w Rzeczypospolitej Polskiej jest udziele
nie następujących informacji:

1) Jedynym reprezentantem i wyrazicielem woli 
pracowników w obronie ich własnych interesów jest 
Centrala Związku pracowników farmaceutów z siedzibą 
główną w Warszawie i oddziałami na całym terenie 
Rzeczypospolitej.

2) Jako reprezentacja pracowników jedynie Zwią
zek Główny wraz z oddziałami jest zalegalizowany 
w Ministerstwie Pracy i Opieki społecznej (statut Nr. 216 
z dn. 19 lipca 1920 r.).

Komunikując o powyższem, uprzedzamy tak wszyst
kich pracowników jak i kierownictwo kasy chorych 
o możliwych niepożądanych konsekwencjach w przy
szłości, odpowiedzialność za które spadnie na nich 
samych“.

We wrześniu przystąpił Zarz, Gł. do wprowadze
nia w czyn regulacji płac w całem państwie.

Co kilka tygodni powtarzające się we wszystkich 
oddziałach starania o podwyżki i wynikające siąd za
targi, odbijające się bardzo ujemnie na wzajemnym sto
sunku właściciela i pracującego a niejednokrotnie i na 
ludności, absorbują tak obie ścierające się ze sobą 
strony, że nie pozwalają im prawie zająć się inną pracą. 
Toteż niema w zawodzie aptek, nikogo, ktoby nie pragnął 
unormowania tej sprawy raz na zawsze.
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Katastrofalne obecne warunki życiowe, rażąca 
nierówność plac i pokrzywdzenie pod tym względem 
niektórych oddziałów (krakowski), niemniej, jak i powta
rzające się żądanie oddziałów, spowodowały Zarz. Gł. 
do bezwłocznego zajęcia się tą sprawą. (C. d. n.).

Z ODDZIAŁU WARSZAWSKIEGO.
Sąd koleżeński oddziału ukonstytuował się w nast. 

sposób: Przewodniczący: Stefan Popławski, zast. prze w.: 
Józef Rabinowicz, sekretarz: Emma Binekówna, człon
kowie : Mieczysław Rogulski i Jan Roziński, zastępca: 
Sławomir Kowalski. Posiedzenia sądu odbywają się 
w dniach 5-go i 23-go każdego miesiąca o godz. 6 
wieczorem w lokalu Oddziału (Bracka 18), dokąd na
leży zgłaszać wszystkie sprawy, podlegające jego 
kompetencji.

Wyrok Sądu
w sprawie Ady Spielmanówny.

Podsądna p. Ada Spielmanówna winną jest po
pełnienia świadomie nieetycznego czynu w stosunku do 
Związku. Biorąc jednak pod uwagę, iż przeszłość za
wodowa p. Spielmanówny dotąd nie była kwestjono- 
waną, i dając jej możność poprawy, skazuje p. Adę 
Spielmanównę na :

1) zapłacenie kary pieniężnej w sumie Mk. 15.000 
(piętnaście tysięcy) na fundusz strejkowy przy Związku 
Oddz. warszawskiego, płatnych w 2 terminach: 1 pa
ździernika i 1 listopada r. b. i wydania w tej mierze 
natychmiastowego zobowiązania piśmiennego.

2) na natychmiastowe złożenie pisemnego zobo
wiązania aktu skruchy za czyn popełniony, które to 
oświadczenie będzie wywieszone w lokalu Związku 
w ciągu 2 miesięcy od chwili zapadłego wyroku.

2) identyczne oświadczenie na koszt podsądnej 
zostanie ogłoszone w „Kronice Farmaceutycznej“ .

4) na przeciąg 2 miesięcy od daty zapadłego wy
roku p. Ada Spielmanówna pozostaje pod bojkotem 
koleżeńskim.

5) po upływie wyżej wymienionego terminu i stwier
dzeniu nieskazitelnego koleżeństwa p. Ada Spielmanówna 
zostaje przyjętą w poczet członków Związku.

Członkowie Sądu:
(—■) S. Kowalski.
(—) N. Rogulski.
(—j  Józef Rabinowicz.

Przewodniczący:
(—) S. Popławski.

Sekretarz:
(—-) E. Binekówna.

Wyrok Sądu
w sprawie pana Tadeusza Najdera.

Ze względu na przyznanie się podsądnego do winy, 
jak również biorąc pod uwagę, iż podsądny działał nie
świadomie, przyjechawszy na obcy sobie teren, Sąd 
postanawia:

1) skazać p. Tadeusza Najdera na zapłacenie 
3 tysięcy Mk. na fundusz strejkowy w terminie do dnia 
15 października r. b.

3) po otrzymaniu opinji 2 wprowadzających człon
ków Związku, p. Tadeuszowi Najderowi przysługuje 
prawo zostać zaliczonym w poczet członków.

Członkowie Sądu:
(—) S. Kowalski.
(—) N. Rogulski.
(—)  Józef Rabinowicz.

Przewodniczący:
(—)  8. Popławski.

Sekretarz:
( —)  E. Binekómua.

Do Zarządu oddziału Warszawskiego należą obe
cnie : 1) Przew. Smoleński Jan, 2) wiceprzew. Pleska- 
czewski Janusz, 3) sekret. Jankiewicz Zygmunt, 4) skarb. 
Kolasiński Józef, 5) bibljot. Bagieński Bodzisław, 6) gosp. 
lok. Lawadzki Bolesław, 7) człon. zarz. Sykulski Woj
ciech. Komisja rewizyjna: 1) Grądkowski Bolesław,
2) Binekówna Emma, 3) Pęczalski Jan.

0 przystąpienie do Komisji Centralnej Związków 
zawodowych. Walne zebranie Oddziału warszawskiego 
Związku zawód. farm. prac. w Rzpltej Pol. w dniu 11 
sierpnia b. r. uchwaliło przystąpienie do Centralnej 
Komisji Związków Zawodowych i w myśl tego poleciło 
Zarządówi niezAvłocznie wszcząć odpowiednie kroki for
malne. Wykonując polecenie \V. zebrania, wydał Zarząd 
Oddziału odezwę rozesłaną do zarządów wszystkich 
oddziałów z wezwaniem o jak najszybsze zwołanie 
walnych zebrań celem oświadczenia się oddziałów w tej 
sprawie. Równocześnie zwrócił się zarząd oddziału do 
Zarządu Głównego z prośbą o przeprowadzenie głoso
wania Oddziałów nad wnioskiem, który jeszcze w styczniu 
b. r. przedłożony na zjeździe delegatów, z powodu braku 
kompletu nie był głosowany.

Podwyżka płac. W  dn. 5 sierpnia postawił Zarząd 
Oddziału, w myśl uchwały W. zebrania z dn. 28 lipca, 
nowe warunki płacy.

W  dniu 20 sierpnia r. b. u Inspekt. Pracy I rej. 
odbyła się konferencja Komisji pertraktacyjnej w spra
wie nowych norm płacy, wystawionych przez pracowni- 
ków-farmaceutów. Z ramienia Min. Pracy przewodniczyła 
insp. pr. I rej. p. Prauss; obecni: 1) z ramienia Min. 
Zdrowia inspektor farmaceutyczny p. Zahrt, 2) delegaci 
pracowników-farmaceutów m. st. Warszawy kol. J, 
Glinka, Z. Jankiewicz, S. Popławski, R. Alkiewicz, W. 
Szymański, J. Rabinowicz i z Zarz. Gł. Zw. Z. F. Pr. 
kol. S. Kowalski, 3) z ramienia właścicieli aptek m. st. 
WarszawTy pp.: A. Tuszyński i Ed. Siciński. Po długich 
debatach zgodzili się przedstawiciele właścicieli na przy
jęcie bez zmiany warunków płac. postawionych przez 
Związek, obowiązujących od dn. 1 sierpnia r. b., t. j. 
dla prowizorów — 36 tys., dla pomocn. apt. — 30 tys., 
dla uczn. z prakt. VI półr. —  21 tys., V półr. — 18 tys., 
IV półr. —  15 tys., III półr. — 12 tys., II pół. — 9 t.ys., 
i półr. — 6 tys. Płace za dyżury nocne w aptekach 
komisja uchwaliła podwyższyć o 50°/0 w stosunku do 
płac, pobieranych dotychczas. Delegaci w imieniu Związku 
Zaw. F. Pr. zaproponowali utworzenie wspólnej komisji 
ekonomicznej, mającej za zadanie pieczę nad regulowa
niem płac w stosunku do wzrastających cen na arty
kuły pierwszej potrzeby. Komisja ta byłaby w ścisłym 
kontakcie z przedstawicielem Min. Zdrowia (Insp. farm.) 
i z Gł. Urzędem Statyst.

Nowy zarząd oddziału, objąwszy swoje urzędowa
nie w przeddzień grożącego strejku, w terminie kilku
dniowym opanował sytuację i poparty energją i zdecy
dowaną działalnością kolegów delegatów, i taktownem 
stanowiskiem, jakie od początku sprawy zajął przedsta
wiciel Min. Zdrowia, insp. farmaceutyczny p. Zahrt, po
konał wszystkie trudności.

W  przyszłości płace będą normowane przez Za
rząd Główny. ___________

Z ODDZIAŁU ŁÓDZKIEGO.
W  dn. 1 sierpnia zakończył się strejk, który trwał 

od 20 lipca z powodu niemożności dojścia do porozu
mienia z właścicielami aptek w sprawie podwyżki płac. 
W  konferencji, zakończonej umową, podpisaną w dn 2 
sierpnia, brał udział delegowany z ramienia Zarządu
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Gł. Związku, sekretarz kol. Popławski, którego doświad
czeniu i umiejętnemu stawianiu kwestji przypisać należy 
w znacznej miefze zawarcie umowy i utrzymanie dwu 
zmian, do zniesienia których dążyli właściciele b. forsownie.

Płace za 20 dni lipca i sierpień przyjęto nast.: 
Dla prowizorów 28.000 mk., dla pomocników 24.090 mk., 
dla uczniów w I roku 5.000 mk., w II r. 10.000 mk., 
w III r. 15.000 mk. Komisja rozjemcza, złożona z pra
cowników i właścicieli aptek ma uregulować sprawę 
dyżurów i inne kwestje sporne.

We wrześniu zawarto nast. umowę. Obie strony 
po porozumieniu się przyjmują obowiązujące dla repre
zentowanych przez siebie członków uchwały:

I. Płace za czas od dnia 1 września do dnia 15 
września 1921 r. obowiązują: prowizor 36.000 mk., 
pomocnik 80.000 mk. Uczniowie: I półr. 6.000 mk., 
II —  9.000 mk., III — 12.000 mk., IV — 15.000 mk , 
V — 18.000 mk., VI — 21.000 mk. w stosunku mie
sięcznym.

II. Z dniem 16 września 1921 r. mają obowiązy
wać stale takie płace, jakie będą przyjęte przez apteki 
warszawskie.

II a. Obie strony przyjmują do wiadomości, iż 
uregulowaniem płac dla pracowników aptecznych zaj
mują się miarodajne czynniki w Warszawie, do któ
rych wyników obie strony zobowiązują się zastosować.

III. Związek pracowników zobowiązuje się w przy
szłości nie występować do wydziału łódzkiego właści
cieli aptek z żądaniami płac i nie zagrażać z tego po
wodu bezrobociem, akceptując z góry warunki przyjęte 
przez centralę obu towarzystw.

IV. Nie uregulowana dotąd płaca za dyżury nocne 
za miesiąc sierpień obowiązuje 300 mk. za wyjątkiem 
tych aptek, gdzie płaca dotychczasowa była wyższa od 
tej normy.

V. Płace za dyżury od dnia 1 września do dnia 
15 września obowiązują minimum 400 mk., zaś od 
15 września obowiązuje zasadnicza płaca przyjęta przez 
Centralę warszawską. Obie strony zgadzają się na 
ustępstwa w płacach za dyżury w zależności od wa
runków apteki co do jej czynności.
Delegacja właścicieli aptek: Delegacja pracowników aptek:
Michał Mosenblum, E. Szlindenbuch,
St. Dusskiewics, S. Grabowski,
M. Epstein. //. Skw arczyński.

Do Zarządu oddziału Łódzkiego weszli: 1) Prezes 
Szlindenbuch, 2) wiceprezes Lipszes, 3) sekr. Skwar- 
czyński, 4) biuro pośr. pracy Rożyński, 5) gosp. Mali
nowska, 6) skarb. Bukiewicz. Członkowie Zarządu:
7) Kapłańska, 8) Majeranowski.

Z ODDZIAŁU LWOWSKIEGO.
Po długich targach i konferencjach z przedstawi

cielami władz, udało się Zarządowi Oddz. lwowskiego 
zawrzeć umowę z gremjum aptekarzy, na mocy której 
ustanowiono następujące normy:

sierpień wrzesień
dla magistrów w 1 roku 18 000 19.200
55 » n 2 „ 19.500 20.800
V ” W 3 » 21.000 22.400
» li W 4- „ 22.500 24.000
’V W 6 „ 24.000 25.000
” >5 » 7 -  8 „ 27.000 28.000

5? 9— 10 ,. 30.000 32.000
sustentanci 6.000 6.400
asystenci 15.000 16.000

Magistrowie i asystenci, którzy z powodu stosun
ków wojennych nie mogli zdać egzaminów w przepi
sanym terminie, zostają przesunięci o 1 klasę płac.

Za niepełnienie służby nocnej strąca się 10%.
Specjalna komisja rozstrzyga .zatargi powstałe na

tle podwyżki płac, jakoteż osądza, które z miast pro
wincjonalnych pobierać mają płace o 15% niższe.

Regulację płac za październik przekazał Oddział 
Zarządowi Głównemu.

W sprawie studjów farm. Rada Wydziału filozof. 
Uniwersytetu Jana Kazimierza we Lwowie wniosła do 
Min. Ośw. Publ. memorjał, żądający wstrzymania uchwa
lonej i wprowadzonej na innych uniwersytetach reformy 
studjów farm. i zaprowadzenia kursów aptekarskich 
w średnich szkołach handlowych lub przemysłowych, 
któreby kształciły „manipulantów aptecznych“ . Dla po
trzeb przemysłu farmaceutycznego zaś proponuje Uniw. 
lwowski utworzenie jednej dla całego państwa wyższej 
szkoły farmaceutycznej przy wydziale chemicznym jednej 
z politechnik.

Wszystkie lwowskie zrzeszenia aptekarskie, mię
dzy nimi i Związek zawodowy, wysłały z tego powodu 
do Min. Ośw. Publ. nast. protest:

Rada Wydziału filozoficznego uniwersytetu Jana 
Kazimierza we Lwowie zawiadomiła niżej podpisaną 
Izbę aptekarską Małopolski wschodniej o uchwałach 
swych w sprawie Statutu oddziału farmaceutycznego 
w Uniwersytetach i planu studjów na Oddziale farma
ceutycznym, zawartych w rozporządzeniach Min. W. R. 
i O. P. Nr. 8495 IV/20 i Nr. 8496 IV/20 z dnia 19 
września 1920.

Memorjał Rady Wydziału filozoficznego Uniwersy
tetu Jana Kazimierza Nr. 875 z dnia 2 kwietnia 1921, 
zawierający powyższe uchwały, był przedmiotem obrad 
pełnego Zebrania członków podpisanych zrzeszeń za
wodu aptekarskiego, na którem wywody, zawodowi 
aptekarskiemu ubliżające, spotkały się z jednomyślnym 
protestem i gorącem odparciem. Z uchwały powyższego 
zebrania zwracamy się do Wysokiego Ministerstwa z go
rącą prośbą, ażeby przy lozważaniu memorjału Rady 
Wydziału filozoficznego Uniwersytetu Jana Kazimierza 
raczyło uwzględnić, że członkowie podpisanych zrzeszeń 
zawodu aptekarskiego:

1) d o m a g a j ą  się bezwarunkowo utrzymania 
w mocy rozporządzenia Min. Zdrów. Publ. z dnia 11 
grudnia 1920 w sprawie egzaminu dojrzałości dla kan
dydatów zawodu aptekarskiego;

2) s p r z e c i w i a j ą '  się' stanowczo stwarzaniu 
dwóch rodzaji szkół farmaceutycznych a w szczegól
ności oddzielnej wyższej szkoły dla pracowników prze
mysłu farmaceutycznego i oddzielnej szkoły zawodowej 
aptekarskiej;

3) d o m a g a j ą  się bezwarunkowo, ażeby przed
mioty, stanowiące naukę farmacji, wykładane były na 
wszystkich uniwersytetach Państwa, w ustanowionych 
Oddziałach wzgl. Wydziałach farmaceutycznych;

4) z a s t r z e g a j ą  się stanowczo przeciwko mo
żliwości likwidacji studjów farmaceutycznych na 'Un i
wersytecie Jana Kazimierza we Lwowie.

W e Lwowie, dnia 25 lipca 1921 r.
(Następują podpisy).

Z ODDZIAŁU MAŁOPOLSKIEGO „UNITAS“.
Oddział warszawski ponowił swój wniosek o przy

stąpienie do Centralnej Komisji Związków Zawodowych, 
Zarząd Gł. zarządził głosowanie oddziałów nad tym 
wnioskiem.
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Oddział nasz ma się w tej sprawie wypowiedzieć na
Nadzwyczajnem Walnem Zebraniu,

które się odbędzie w niedzielę dn. 6 listopada 1921 r. 
o godzinie 3 po poł. w lokalu własnym przy ul. Miko

łajskiej 1. 2, II p.
Porządek dzienny :

1) Przystąpienie do Centralnej Komisji Związków 
Zawodowych;

2) Farmaceuci-pracownicy a projekt zmiany ustawy
0 8-godzinnym dniu pracy;

3) Wnioski.
Ze względu na niezwykle doniosłe znaczenie obrad

1 uchwał, które mają być powzięte, wzywa Wydział 
wszystkich kolegów, zwłaszcza z prowincji, którzy mniej 
mają sposobności zapoznania się z prądami, jakie 
nurtują warstwy pracujące i ścierają się wśród farma
ceutów — do wzięcia udziału w W. Zebraniu.

Za Wydział:
Mr. Z. R adw ańska , Dr. M. Gatty-Kostyal,

sekret. prezes.
Dla informacji kolegów dodajemy, że Centr. Ko

misja Zw. Zaw. skupia wszystkie robotnicze związki, 
stojące na stanowisku walki klasowej i dążące do socja
lizacji zakładów przemysłowych.

Farmaceuci mają teraz zadecydować, czy chcą 
szukać oparcia o silne zrzeszenia robotnicze, czy też 
znajdą inną drogę do zapewnienia sobie należnych 
im praw.

Celem dokładnego zaznajomienia kolegów z za
daniami oraz organizacją Centr. Komisji zaprosił W y
dział na W. Zebranie referenta tej sprawy z krak. Ko
misji Związków zaw.

Akcję o regulację płac wszczął oddział nasz w dniu 
27 sierpnia, w parę dni po ukazaniu się nowej taksy 
laborum, żądając za sierpień i  wrzesień 75°/0 podwyżki 
do płac. Pisemne pertraktacje z gremjum krakowskiem 
trwały kilka tygodni, listów wymieniono aż 14.

Gremjum ofiarowywało początkowo 50°/0 za wrze
sień, za sierpień wszelką myśl o podwyżce w zasadzie 
odrzucając. Żądanie utworzenia stałej komisji cenniko
wej, złożonej z delegatów obu organizacji, któraby na 
podstawie wzrostu drożyzny artykułów pierwszej po
trzeby regulowała automatycznie płace, odrzucono także 
kategorycznie. Gremjum spotykały różne przeszkody na 
drodze do rychłego załatwienia sprawy (to ktoś wyje
chał, to ktoś jeszcze nie przyjechał) —  pracujący zaś 
z dnia na dzień niecierpliwie oczekiwali rozstrzygnięcia, 
z przerażeniem obserwując orgjef wzrastającej drożyzny. 
To też przy żadnej akcji cennikowej nie było takiego 
u ogółu kolegów naprężenia nerwów, rozgorączkowania 
i rozgoryczenia z powodu bagatelizowania sprawy przez 
Gremjum, jak obecnie. Strajk wisiał w powietrzu od 
pierwszej chwili.

Toteż kiedy w dniu 29 wrzęśnia, w przeddzień wy
płaty za wrzesień, nadeszła odpowiedź, dająca tylko 65°/0 
podwyżkę za wrzesień a odrzucająca podwyżkę za 
sierpień i projekt komisji cennikowej, Wydział nie starał 
się już przeciwdziałać zgodnej opinji zebranych w dniu 
30 września b. r. kolegów, którzy jednogłośnie uchwalili, 
że odpowiedzią na odrzucenie wszystkich warunków 
może być tylko bezrobocie, które nazajutrz o godzinie 
12 w południe rozpoczęli.

W  międzyczasie nadchodziły do naszego oddziału 
informacje o akcji Zarządu Głównego, podjętej na te
renie Ministerstw Zdrowia Publicznego i Pracy, zmie
rzającej do ujednostajnienia i automatycznego regulo
wania płac w całem państwie. Warunki przyznano

w Warszawie miały być przyjęte we wszystkich oddzia 
łach a następnie wedle procentowego wskaźnika wzrostu 
drożyzny, wyznaczanego przez Państwowy Urząd Sta
tystyczny, co miesiąc regulowane. Na pokrycie tych 
dodatków miało Min. Zdr. Publ. na skutek starań 
Związku zreformować wydawanie taksy laborum. Wo
bec tego ogłaszając strejk wysunęli pracownicy żądanie 
od 15 września płac, przyjętych w aptekach warsza
wskich, jako warunek, na jakim bezrobocie może być 
zawieszone. Zasi.osowując zasadę, przyjętą już w W ar
szawie, ustalił komitet strajkowy od 15 września 100°/0 
do płac, przyznanych umową z dn. 9 lipca, plus °/0 
wzrostu drożyzny, co czyniło w Krakowie dla najwyższej 
kategorji 37.000 Mp. +  7.400 Mp, t j. 44.400 Mp. mie
sięcznie. Najwyższa płaca warszawska miała wynosić 
w tym czasie 56.160 Mp., którą to różnicę przyjął ko
mitet jako stosunek drożyzny w tych dwu miastach.

Na dzień 6 października zwołał Wojewódzki Urząd 
Zdrowia konferencję, mającą na celu załatwienie zatargu. 
Jako przedstawiciele władz wzięli w niej udział dyrektor 
Woj. Urz. Zdr. Dr. Momidłowski, Inspektor farmaceut. 
Mr. Muthsam i starszy lekarz miejski Dr. Kramarzyński. 
Gremjum wydelegowało PP. Seniora Łuczkę,“ Masło
wskiego i zarządcę apteki Wiszniewskiego p Koperskiego. 
Pracowników reprezentowali : członkowie Wydziału Dr. 
Kostyal i Mr. Immergluck, desygnowani do przyszłej ko
misji cennikowej oraz kol. Zamorska, Zgrzebnicki i Ży
mierski. Prezes oddziału małopolskiego przedstawił 
i uzasadnił jasno obecne żądania, t. j. że 100°/0 pod
wyżka w obecnych stosunkach, nie daje minimum egzy
stencji, z godziny na godzinę wzrastające ceny nie 
pozwalają dziś czekać tygodniami na podwyższenie płac, 
musi się je regulować możliwie szybko i racjonalnie, 
a na to jedyny sposób procentowe miesięczne dodatki 
drożyźniane. W  ten tylko sposób można tę, od kilku 
lat tak dotkliwie obu stronom dokuczającą bolączkę, 
usunąć. Na 10()°/0 podwyżkę za wrzesień właściciele 
aptek zgodzili się, nie mogli nie przyznać ¿osobiście“ 
i teoretycznie racji wywodom i dowodom pracujących — 
w praktyce jednak nie chcieli tej reformy widzieć. 
Argumentem ich była stale i nieodmiennie taksa, ta
ksa i jeszcze raz taksa. Nie pomogły informacje udzie
lone przez delegację pracujących, że w tym właśnie 
duchu i celu przygotowuje się zmiana taksy, nie prze
konało stanowisko reprezentantów władz, którzy uznali 
racjonalność tego żądania. Konferencja nie doprowa
dziła do porozumienia, strajk trwał dalej.

W  dniu 8 'października delegowany przez Zarząd 
Główny prezes Związku kol. Ratusiński zawiadomił Pre- 
zydjum oddziału krakowskiego, że płace przyjęte 1 sierp
nia w oddziele warszawskim uznano jako zasadnicze 
dla wszystkich oddziałów, do nich doliczanym będzie 
statystyczny lokalny dodatek drożyżniany, że Ministerstwo 
Zdr. Publ. zarządziło automatyczną, miesięczną podwyżkę 
taksy laborum wedle ,t.ego samego wskaźnika drożyźnia- 
nego i że na pokrycie podwyżki za sierpień i wrzesień 
przygotowuje Min. Zdr. inne pokrycie. Rozporządzenie 
to ukaże się 15 b. m. Wobec tego Żarząd Główny uważa 
warunki stawiane przez oddział krakowski za niedo
puszczalne i żąda zlikwidowania strajku na warunkach 
ustalonych w porozumieniu z Min. Pracy i Min. Zdro
wia. O ileby do 15 października któreś z zrzeszeń wła
ścicieli aptek nie przyjęło tych warunków, wybuchnie 
strajk generalny we wszystkich oddziałach.

Wobec tego złożyło Prezydjum oddziału na ręce 
inspektora Muthsama oświadczenie, że dnia następnego, 
t. j. 8 października strajk w Krakowie zostaje zawie
szony a zawarcie umowy przekazuje oddział Zarządowi
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Głównemu Związku. O tycli wypadkach powiadomił 
Prezydjum ogół zwołanych ad hoc kolegów, przed któ
rymi kol. Ratusiński zdał sprawę z przebiegu akcji 
Zarządu Głównego. Zebranie zaaprobowało stanowisko 
prezydjum a koledze Ratusińskiemu wyraziło gorące 
uznanie i podziękowanie za nieszczędzenie osobistych 
trudów w konsekwentnem prowadzeniu sprawy.

Na drugi dzień o godzinie 8 rano stanęli wszyscy 
do pracy.

W  dniu 13 października odbyta z Min. Pracy 
narada zakończyła się podpisaniem umowy, obowiązu
jącej Warszawę i Łódź. Następna konferercja z udzia
łem przedstawicieli wszystkich oddziałów P. P. T. F. 
i gremjów odbędzie się przed 25 października.

Wydział podaje ze swej strony do wiadomości 
Kolegów, że na wypadek nie podpisania umowy przez 
Gremjum krakowskie, termin zapowiedzianego przez 
Zarząd Główny strajku generalnego zostanie Kolegom 
osobno podany do wiadomości.

„Unitas“ a zjazd P. P. T. F. Zapowiadany od 
szeregu tygodni zjazd delegatów i W. zebranie człon
ków P. P. T. F. interesował żywo nasz oddział także 
i z tego powodu, że wedle „Wiadomości farm.“ miał 
się odbyć przy udziale gości i być zjazdem ogólno apte
karskim. Można zatem było przypuszczać, że na taki 
zjazd zostanie zaproszonym Związek i jego oddziały. 
Oddział nasz otrzymał dopiero na 2 dni przed otwar
ciem od gospodarzy zjazdu, t. j. lwowskiego okręgo
wego Tow. farm, „express“ przysłane, bardzo serde
czne zaproszenie, z którego dowiedzieliśmy się, że 
i z Zarządu GŁ P. P. T. F. w Warszawie zaproszenie 
otrzymamy. Niepodobieństwem było w przeciągu 24 go
dzin przygotować się do obrad o tak szeroko a b. 
ogólnie zakreślonym programie ; wydział pragnął wpraw
dzie bardzo wydelegować choćby jednego członka dla 
zdania nam sprawy z przebiegu zjazdu i wytycznych, 
jakie poweźmie, okazało się jednak i to niemożliwem 
z powodu toczących się właśnie w Krakowie układów 
strejkowych. Musieliśmy się zatem zadowolnić tylko 
listem, tłumaczącym naszą nieobecność wobec lwow
skiego Towarzystwa farm.

Zapowiedziane zaproszenie z Warszawy otrzyma
liśmy w dzień otwarcia zjazdu, Wydział kondyc. mag. 
otrzymał je w 2 dni po zamknięciu.

Tak więc — nie z naszej winy — w zjeździe; 
„ogólno“ aptekarskim wzięli udział tylko koledzy lwowscy, 
bo i Zarząd Gł. Związku został przez P. P. T. F. po  ̂
miniętym.

Prosimy o bezwłoczne wyrównanie zaległych wkładek.

Z USTAW I ROZPORZĄDZEŃ,
Naczelny nadzwyczajny komisarjat do spraw walki 

z epidemjami wydał w dn. 15 sierpnia nast. Okólnik do 
Wojewódzkich Urzędów Zdrowia.

Z powodu panowania czerwonki i rozszerzania 
się tej epidemji, zarządzam, w myśl ustawy z dnia 
14- lipca 1920 r. (Dz. ust. Rzp. P., Nr. 61, poz. 388), 
wydanie polecenia, ażeby w Województwie Warszaw- 
skiem, Kieleckiem, Lubelskiem, Łódzkiem i Mało po 1 s ce 
apteki obowiązkowo zaopatrzyły się w surowicę prze- 
ciwczerwonkową. Ze wszystkich stron nadchodzą skargi, 
że surowicy tej dostać nie można, natomiast Zakład 
epidemjologiczny w Warszawie produkuje ją. Niepo
dobna, ażeby każdy chory zaopatrywał się w surowicę 
przez pośrednictwo Zakładu epidemjologicznego i dla

tego utrzymywanie surowicy przez apteki jest niezbędne’ 
Apteki, które nie zaopatrzą się w surowicę, po

ciągane będą do odpowiedzialności i nałożona będzie 
kara 10.000 mkp. na właściciela apteki.

D r. Godlewski, w. r.
Naczelny komisarz do spraw walki z epidemjami.

Pułkownik lekarz.
Wojewódzkie urzędy zdrowia wydały odpowiednie 

polecenie starostwom, które zawiadomiły wszystkie 
apteki o powyższem zarządzeniu.

Zwracamy przeto uwagę wszystkich kierowników 
aptek, by zaopatrzyli się i stale utrzymywali na składzie 
surowicę przeciwczerwonkową dla uniknięcia skarg ze 
strony ludności i grożących kar. Surowicę nabyć można 
w państwowym Zakładzie epidemiologicznym w War
szawie, Langnerowska 2, i w Państwowym Zakładzie 
wyrobu surowic w Krakowie, Czysta 16.

Pharmacopea oeconomica. Zamiast cen ustanowio- 
wionych rozporządzeniem Ministra Zdrowia Publ. z dnia 
3 kwietnia 1920 r. w przedmiocie uprzystępnienia ubo
giej ludności nabywania niektórych lekarstw (Dz. U. R. P. 
Nr. 33, poz. 194 z 1920 r.), za lekarstwa wyszczegól
nione w art. I tego rozporządzenia ustanawia się ceny 
następujące:

Za lekarstwo podług formuły:
Nr. 1 — 15 mk. Nr. 7 — 30 mk.

n 2 — 20 „ 8 — 25 V
3 — 25 , 9 — 30 n

w 4 — 20 „ 10 — 30 w
w 5 — 20 „ „ U — 30 »
W 6 — 15 „ „ 12 — 30

Ceny powyższe obowiązują od dnia ogłoszenia,
t. j. od 31 lipca 1921 r. Należy je na wywieszonem 
w lokalu aptecznym rozp. M. Zdr. P. z d. 3 kwietnia 
1920 r. uwidocznić.

KRO N IKA  B IEŻĄ CA .
Numerus clausus na uniw. lwowskim zatwierdziło 

Min. Oświecenia Publl. Odnośne pismo Ministerstwa do dzie
kanatów b rzm i:

Załatwiając sprawozdanie dziekanatu z ó lipca 1921 r., 
Nr. 994-, Ministerstwo Wyznań Rełigjnych i Oświecenia P u 
blicznego zatwierdza, zgodnie z postanowieniem krt. 86 
ustawy z 13 lipca o szkołach akademickich (D. U. Rzp. P,, 
Nr. 72, poz, 494) uchwałę Rady wydziału filozoficznego 
z 28 czerwca 1921 r., wprowadzając na studjum  farma- 
ceutycznem Uniwersytetu Jana Kazimierza, num erus clausus 
30 kandydatów, począwszy od pierwszego roku studjów 
farmaceutycznych w roku akademickim 1921/22 i ograni
czenie przyjmowania na drugi rok studjów w roku 1921/22  
do tych osób jedynie, które w trzecim semestrze roku 1920/21 
były studentam i lub wolnymi słuchaczami Uniwersytetu Jana 
Kazimierza we Lwowie, zapisanymi na studjum  farmaceuty
czne, o ile zdadzą oni pomyślnie egzaminy wstępne z fizyki, 
chemji i botaniki, najpóźniej w październiku 1921 r,

Za ministra dyrektor departamentu:
(— ) Zórawski.

Wyższe szkoły farmaceutyczne w Paryżu, Monpellier, 
Nancy i Strassburgu otrzymały w maju 1920 r. nazwę W y
działów farmaceutycznych i zostały w ten sposób formalnie 
zrównane z innymi wydziałami w uniwersytetach (Czasop. 
aptek).

Muzeum wyrobów farmaceutycznych zakłada oddziat 
farm. uniwersytetu poznańskiego, prosząc wszystkie polskie 
firmy o nadsyłanie kolekcji swych wyrobów

Muzeum ma być środkiem pomocniczym przy naucza
niu chemji farm., technologji i farmacji stosowanej oraz
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zapoznawaniu uczniów z ogólnym stanem  krajowej pro
dukcji w tej dziedzinie.

Lwowskie Czasopismo aptekarskie po dłuższej prze
rwie zostało wznowione z dn. 1 września b. r. pod redakcją 
p. M. Krzyżanowskiego jun.

Szefem Wydziału farm. w Min. Zdr. (dawniej sekcja 
farm.) został po ustąpieniu Dr. W eila zamianowany p. J. 
Gawiński, dotychczasowy szef wydziału prawnego Min. Zdr. 
Publicznego.

W sprawie zaniechania drukowania taksy aptekar
skiej w Dzienniku Ustaw wniosło P. P . T. P. memorjał do 
Prezydjunr Rady Ministrów, Min. Spr. wewn. i Min. Zdr. 
Publ. W  jaki sposób taksa ma być ogłaszaną, by mogła 
jak najprędznj dostawać się do rąk interesowanych, pozo
stawia m em orjał do decyzji Min. Zdr.

Zjazd delegatów Pol. Powszechn. Tow. farm. po
łączony z W. żebraniem  członków odbędzie się we Lwowie 
w dn. 6— 7 pażdzieznika. Omawianą m a być sprawa zmian 
w statucie P. P. T. F. Z referatów zgłoszono : Rewizja na
szych postulatów, Udział sił zawodowych w ciałach ustawo
dawczych. Dotychczasowe wyniki zbioru roślin lek. na zie
miach polskich (Muszyński). O profesorze Dr. Bourąuelol 
(Nowak). Podział administracyjny Pizpltej poi. na woje
wództwa i organizacja aptekarstwa (Macura). Reforma taksy 
aptekarskiej (Macura).

0 wliczanie służby wojskowej do pięciolecia wniósł 
przed kilku miesiącami krakowski inspektor farmaceutyczny 
Mr. Muthsam obszerny m emorjał do Min. Zdr. P u b l, skąd 
nadeszła do Wojewódzkiego Urzędu Zdrowia następująca 
odpow iedź:

Ministerstwo Zdrowia Publicznego zawiadamia, że 
wniosek Ekspozytury Okręgowego Urzędu Zdrowia przesłany 
w sprawozdaniu z dnia 29 grudnia 1920 r., za Nr. 5941 /20 , 
aby do pięcio- względnie piętnastoletniej praktyki zawodowej 
wliczać czas praktyki zawodowej, względnie służby wojskowej, 
odbytych przed uzyskaniem stopnia m agistra farmacji, nie

Magister farmacji
cieszący się zaufaniem pp. Aptekarzy i Droguistów przyjmie zastępstwo poważniejszych 
firm w dziedzinie chemikalji i kosinetytów. — Zgłoszenia do administracji „Kroniki“.

może. być uwzględniony, gdyż w myśl punktu 4 art. B usta
wy aptekarskiej z 18 grudnia 1906 r. (Du. U. B., Nr. 5 
z 1907 r.) do pięciolecia względnie piętnastolecia może być 
zaliczona tylko praktyka odbyta po uzyskaniu stopnia aka
demickiego.

Treść sprawozdania była wziętą pod uwagę przy opra
cowywaniu projektu nowej ustawy aptekarskiej dla całego 
państwa.

Minister: 
w. z. Chodźko, m. p.

Podsekretarz Stanu.
Aptekę W Rzeszowie pod Matką Boską (Nowy Rynek) 

od spadkobierców ś, p. J. Kołodziejowskiego wydzierżawił 
mag. Ferdynaud Lipczyński.

Wojewódzki Urząd Zdrowia w Krakowie został prze
niesiony na ul. Zacisze 5'— 7. Pod tym adresem  należy kie
rować sprawy do Inspektoratu farmaceutycznego.

Ślub asyst. farm. W ładysława Zachariasa z p. Marją 
Kunachowiczówną, asyst. farm. odbył się w sierpniu w kościele 
parafialnym w Biskupicach.

Oświadczenie.
Mając świadomość, że popełniłam względem 

kolegów czyn nieetyczny i niekoleżeński i biorąc 
pod uwagę rezolucję Sądu Koleżeńskiego, obo
wiązuję się wykonać postanowienie Sądu i nadal 
postępować w stosunku do Kolegów zgodnie 
z przepisami Związku i etyki koleżeńskiej.

(—) Ada Spielman.



PHARMADROG
TOWARZYSTWO Z  0. P.

DLA CHEMICZNYCH I FARMA
CEUTYCZNYCH PREPARATÓW

WIEDEŃ I.
HEGELGASSE 19. Telef. 11638 i 4913.

Chemikalja, drogi i wszelkie 
farmaceutyczne preparaty.

IMPORT. EKSPORT.
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KAROL SCHOPPER i Ska, sM o . P. Bielsko-Biała

poleca świeżo nadeszłe wody mineralne:
■g Apenta Kissingen Rakoczy |
(Ö&_
"Oc

Bilińska Levico mocne i słabe tO
^ Franciszka Józefa Marjenbadzka Kreüzbrunn g-

^  Franzensbadersalzquelle Marjenbadzka sól w stoikach §. r
_i -g Emska Krässchen Salzschlirf Bonifacego ~ ę
•”  ^ Hunyady Janos Selterska = ^

|  Karlsbadzka Mühlbrunn Szczawnicka Józefina q-
|  Karlsbadzka sól w słoikach g.

Wątroba siarczana.

G łó w n e zastępstw o  i skład:

Apteka „pod gwiazd;" Mag. K. WISZNIEWSKIEGO
S p .  z  o. p.

Telefon 31. KRAKÓW, FLO RJAŃSKA 15. Telefon 31.

V, s
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Warszawskie Tow. akcyjne handlu towarami aptecznymi
dawniej „Zjednoczeni aptekarze i Ludwik Spiess i Syn“.

ALGORHIN-SPIESS Antiseptic. ad. tract. respirat. Tłusz- FRUCTALEIN-SPIESS Pastilli laxantes. Owocowe mięk- 
czowy płyn odkażający, stosowany w postaci na- kie pastylki czyszczące, używane dla dorosłych
mazywań lub rozpylań przy katarze nosa i krtani. i dzieci. Pudełko zawiera 20 pastylek.

, Flakon 50 gramów.
^ ...........................................  MESOLAMENT-SPIESS Uuguentum meso tani cum men-

CALCISAL-SPIESS Calcium lacticum-acetylo-salicylicum tholo. Zewnętrzny środek przeciwreumatyczny, sto
rn tabulettis a O. I. Stosuje się dla dorosłych i dzieci sowany w zamian wewnętrznych preparatów sali-
przy przeziębieniach (przy gorączce hiszpańskiej). cylowych. Tuba zawiera około 40 gramów.
Słoik zawiera 100 sztuk. .....................................................................................................

nini*tni** Vmcoc * i? REMED1UM-SEDAT-SPIESS Extractum viburni composit.
DIGITOL-SPIESS Essentia digUalis titrata. Slandardyzo- grodek przeciwkrwiotoczny, stosowany wzamian

wany preparat naparstnicy przeznaczony do użytku Extr hydrastis canad. f]ui(f. FIakon zawiera 20 gr.
wewnętrznego. Flakon 15 gramów. 8

EPILEPS1N-SPIESS Sal bromatum rubrum compositum. SCLEROSAL-SPIESS Tabu ettae salis contra sclerosim. 
Proszek przeciw epilepsji. 1 pudełko zawiera 60 ka- Tabletki zawierające kombinacje soli odżywczych,
psułek papier. >/« pudełka 15 kapsułek papierowych, używanych do wewnątrz i do wlewań do kiszki

prostej. Słoik zawiera 100 tabletek o wadze 0-262
FERROSAN-ARSEN-SPIESS Złożona nalewka żelaza z arse- gramów każda.

nem. Łatwo strawny preparat żelaza z arsenem, ......................................................................................................
stosowany przy błędnicy i niedokrewności. Flakon URIPURIN-SPIESS Granulki używane przy skazie mo-
zawiera 250 gramów. czanowej. Pudełko zawiera 50 gramów.

FERROSAN-SPIESS Złożona nalewka żelaza. Łatwo sir a- VALERIANICA-SPIESS Essentia valerianae com. Prepa-
wny preparat żelaza stosowany przy błędnicy i nie- rat walerjanowy, używany przy histerji. Flakon za-
dokrwistości. Flakon zawiera 250 gramów. wiera 100 gramów.
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